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Πρακτικά Δημόσιας Ακρόασης που διεξήχθηκε 
στα γραφεία του Τμήματος Περιβάλλοντος, στις 5.12.2016, 

στα πλαίσια της διαδικασίας εξέτασης των αιτήσεων για χορήγηση  Άδειας 
Βιομηχανικών Εκπομπών (ΑΒΕ) για τη λειτουργία της εγκατάστασης παραγωγής 

χαλκού και κράματος χρυσού – αργυρού της εταιρείας «Hellenic Copper Mines 
Ltd» στην Σκουριώτισσα, της εγκατάστασης αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων 

της εταιρείας «SIGAN MANAGEMENT LTD» στη Μενόγεια, της εγκατάστασης 
επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της εταιρείας «SIGAN MANAGEMENT LTD» 

στη Κοφίνου και της εγκατάστασης επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων της 
εταιρείας «CYPRA BIOENERGY LTD» στην Αραδίππου. 

 
Πήραν μέρος 
 
Αρμόδιες Αρχές: 
Δρ. Χρ. Στυλιανού Ανώτερος Λειτουργός Περιβάλλοντος, Πρόεδρος 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης Ανώτερος Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας 
Γ. Γεωργίου Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας 
Μ. Χατζηπέτρου              Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας 
Στ. Περικέντη Λειτουργός Περιβάλλοντος, Γραμματέας 
Α. Αθανασιάδης                Λειτουργός Περιβάλλοντος 
Εμ. Κωνσταντινίδη Επιθεωρητής Γεωργίας 
 
Παρέστησαν 
 
Τεχνική Επιτροπή για την Προστασία του Περιβάλλοντος: 
Ι. Γκλέκας ΕΤΕΚ 
Ε. Δημητρίου Υπουργείο Υγείας, Γενικό Χημείο του Κράτους 
Κ. Κυρίζης Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
Ελ. Χατζηστερκώτης Υπουργείο Εσωτερικών 
 
Φορείς Εκμετάλλευσης: 
Ν. Μέσσιος                      «Hellenic Copper Mines Ltd» 
Κλ. Γράμμη                      «Hellenic Copper Mines Ltd» 
Σ. Καρασιαλής «SIGAN MANAGEMENT LTD» 
Γ. Τράγος                         «SIGAN MANAGEMENT LTD» 
Γ. Φεσάς                           «Proplan Ltd» 
Γ. Γεωργίου                       «CYPRA BIOENERGY LTD» 
Η. Ηλιάδης «Atlantis Consulting Cyprus Ltd» 
 
Κρατικές Υπηρεσίες: 
Χρ. Χατζηγεωργίου Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 
Χ. Χαραλάμπους              Υπηρεσία Μεταλλείων 
Α. Γιαννουρής                   Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας 
Ε. Παπανικολάου             Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας 
 
Ενδιαφερόμενοι:        
Σ.  Ανδρέου                       Πρόεδρος Κοινοτικού Συμβουλίου Μενόγειας 
Στ. Νικολάου                     Πρόεδρος Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων 
Ε. Σακκάδα                       Αντιπρόεδρος Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων 
Α. Γεωργίου                      Μέλος Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων 
Σ. Αγαπίου                        Δημοτικός Σύμβουλος Δήμου Αραδίππου 
Δρ. Μ. Αλαμπρίτης           Δημοτικός Γραμματέας Δήμου Αραδίππου 

 



-2- 

 

ΕΝΑΡΞΗ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΑΚΡΟΑΣΗΣ 
 

 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Καλοσώρισε τους παρευρισκόμενους και τους ενημέρωσε σχετικά με το σκοπό και τις 
διαδικασίες της Δημόσιας Ακρόασης, ως ακολούθως: 
 
Η Δημόσια Ακρόαση διεξάγεται στα πλαίσια της δυνατότητας συμμετοχής του κοινού 
κατά τη λήψη αποφάσεων που αφορούν τις αιτήσεις που υπέβαλαν οι εταιρείες 
“Hellenic Copper Mines Ltd”, «SIGAN MANAGEMENT LTD» και «CYPRA 
BIOENERGY LTD», για χορήγηση ΑΒΕ. 
 
Η δημόσια ακρόαση αποσκοπεί, κατά κύριο λόγο στην πληρέστερη ενημέρωση των 
αρμόδιων αρχών και της Τεχνικής Επιτροπής, ούτως ώστε να μπορούν να καταλήξουν 
σε ολοκληρωμένες, καλά πληροφορημένες και επαρκώς αιτιολογημένες θέσεις 
αναφορικά με τις αιτήσεις που εξετάζονται. 
 
Η αρμόδια αρχή με ανακοίνωση της γνωστοποίησε τη διενέργεια δημόσιας ακρόασης. 
Σύμφωνα με την ανακοίνωση όσες απόψεις και θέσεις κατατέθηκαν γραπτώς μέχρι τις 
2.12.2016 θα αναγνωσθούν για ενημέρωση του κοινού και της Τεχνικής Επιτροπής.  
 
Οι αρμόδιες αρχές θα καθοδηγούν την παρούσα ακροαματική διαδικασία με τρόπο 
ώστε όσοι επιθυμούν να διατυπώσουν τις θέσεις και απόψεις τους ολοκληρωμένα και 
τεκμηριωμένα. Τα μέλη της Τεχνικής Επιτροπής μπορούν να υποβάλλουν 
διευκρινιστικές ερωτήσεις σε κάθε μέρος που παρουσιάζει τις θέσεις του. Εάν οι 
ζητούμενες διευκρινίσεις δεν μπορούν να δοθούν αμέσως, τότε θα πρέπει να 
αποσταλούν στην αρμόδια αρχή εντός 5 ημερολογιακών ημερών από την ημερομηνία 
της δημόσιας ακρόασης. 
 
Τα ενδιαφερόμενα μέρη μπορούν να υποβάλουν γραπτώς οποιαδήποτε 
συμπληρωματικά στοιχεία εντός 10 ημερολογιακών ημερών από την ημερομηνία της 
δημόσιας ακρόασης. 
 
Πληροφόρησε τους παρευρισκόμενους για τη σειρά με την οποία θα παρουσιασθούν οι 
θέσεις των μερών, δίνοντας αρχικά το λόγο στις Λειτουργούς Περιβάλλοντος κα 
Εμορφία Κωνσταντινίδη και κα Στέλλα Περικέντη για την ανάγνωση εναρκτήριας 
δήλωσης, η οποία προσδιορίζει και επεξηγεί τα βασικά στοιχεία των υπό εξέταση 
αιτήσεων και η οποία επισυνάπτεται. 
 

ΘΕΜΑ 1: Αίτηση της εταιρείας «Hellenic Copper Mines Ltd» για χορήγηση ΑΒΕ 
για την παραγωγή κράματος χρυσού – αργύρου και καθόδων χαλκού. 
 
Εμ. Κωνσταντινίδη (Τμ. Περιβάλλοντος) 
 
Ανέγνωσε την εναρκτήρια δήλωση. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ζήτησε από τον Φορέα Εκμετάλλευσης να παρουσιάσει την αίτηση και τυχόν αλλαγές 
που πραγματοποιήθηκαν και να εκφράσει τις θέσεις, απόψεις  ή ερωτήσεις του.  
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Ν. Μέσσιος (Hellenic Copper Mines Ltd) 
 
Ανέφερε ότι δεν παρουσιάζεται οποιαδήποτε αλλαγή στις διαδικασίες και στον τρόπο 
διαχείρισης των παραγόμενων αποβλήτων της εγκατάστασης εκτός από τον 
τερματισμό εναπόθεσης τελμάτων στην λίμνη τελμάτων. Στο παρόν στάδιο τα τέλματα 
αποτίθενται σε μέρος του πυθμένα του μεταλλείου του Φοίνικα. Θα γίνει αποστράγγιση 
της λίμνης τελμάτων και αξιοποίηση του μεταλλεύματος για ανάκτηση χαλκού. Η 
αποκατάσταση του χώρου της λίμνης αναμένεται να πραγματοποιηθεί σε περίπου 3 
χρόνια. 
 
Επίσης, αναφέρθηκε σε 4 παραμέτρους παρακολούθησης των υπογείων νερών στο 
χώρο της εγκατάστασης και ζήτησε όπως εξαιρεθούν από την παρακολούθηση 
νοουμένου ότι δεν έχουν ανιχνευτεί ποτέ σύμφωνα με τις χημικές αναλύσεις που 
πραγματοποιούνται από την εγκατάσταση. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Έδωσε το λόγο σε όσους επιθυμούν από την Τεχνική Επιτροπή εκφράσουν ερωτήσεις 
προς τον Φορέα Εκμετάλλευσης για διευκρίνιση των δεδομένων και στη συνέχεια στους 
υπόλοιπους. 
 
Α. Γιαννουρής (Επ. Διοίκηση Λευκωσίας) 
 
Διευκρίνισε ότι απαιτείται Άδεια Οικοδομής και για τους αποθηκευτικούς χώρους της 
εγκατάστασης. 
 
Χρ. Χατζηγεωργίου (Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης) 
 
Είναι θετικός ως προς την αδειοδότηση της εν λόγο εγκατάστασης. 
 
Χ. Χαραλάμπους (Υπηρεσία Μεταλλείων) 
 
Επιβεβαίωσε ότι η εγκατάσταση κατέχει τις απαιτούμενες άδειες . Είναι θετικός ως προς 
την αδειοδότηση της εν λόγο εγκατάστασης. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανέφερε ότι το αίτημα του Φ.Ε. σχετικά με τις παραμέτρους παρακολούθησης των 
υπογείων νερών θα εξεταστεί στα πλαίσια ετοιμασίας του προσχεδίου και ζήτησε όπως 
υποβληθεί και γραπτώς. 
 
Ανακοινώσε το τέλος της ακροαματικής διαδικασίας και επανέλαβε το χρονοδιάγραμμα 
των 10 ημερολογιακών ημερών  για υποβολή συμπληρωματικών στοιχείων. Ανέφερε 
επίσης, ότι όλα όσα κατατέθηκαν από τους ενδιαφερόμενους θα βρίσκονται στη διάθεση 
του κοινού στα γραφεία του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά τις εργάσιμες ημέρες και 
ώρες. 
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ΘΕΜΑ 2: Αίτηση της εταιρείας «SIGAN MANAGEMENT LTD» για χορήγηση ΑΒΕ 
στην εγκατάσταση αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων στη Μενόγεια. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Καλωσόρισε τους παρευρισκόμενους και τους ενημέρωσε σχετικά με το σκοπό και τις 
διαδικασίες της Δημόσιας Ακρόασης. 
 
Στ. Περικέντη (Τμ. Περιβάλλοντος) 
 
Ανάγνωσε την εναρκτήρια δήλωση. 
  
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανέγνωσε σχετική επιστολή η οποία επισυνάπτεται, σύμφωνα με την οποία το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων φέρει ένσταση στην αδειοδότηση της εν λόγο 
εγκατάστασης λόγο έντονης δυσοσμίας, κινδύνου δημόσιας υγείας και καταστροφής 
του περιβάλλοντος και των υπογείων νερών που προκάλεσαν οι 4 εγκαταστάσεις της 
περιοχής στο παρελθόν. 
 
Ζήτησε από τον Φορέα Εκμετάλλευσης και τους συμβούλους του να παρουσιάσει την 
αίτηση και να εκφράσει τις θέσεις, απόψεις  ή ερωτήσεις του.  

 
Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 

Συμφώνησε με την εναρκτήρια δήλωση και επιβεβαίωσε ότι στην εν λόγο αίτηση 
περιλαμβάνεται η αποτέφρωση επικίνδυνων ιατρικών αποβλήτων, υλικών από τον 
καθαρισμό πετρελαιοκηλίδων και άλλων αποβλήτων για τα οποία η εγκατάσταση δεν 
έχει εξασφαλίσει τις απαιτούμενες άδειες και ως εκ τούτου δεν θα εξεταστούν στο παρόν 
στάδιο. Στο παρόν στάδιο εξετάζονται μόνο τα ζωικά απόβλητα.  

Διευκρίνισε ότι η επιστολή του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγγλισίδων αναφέρεται στην 
κατάσταση που επικρατούσε στο παρελθόν από άλλες εγκαταστάσεις στην ίδια περιοχή 
η οποία όμως έχει βελτιωθεί σημαντικά. Συγκεκριμένα, ανέφερε ότι, η εταιρεία «SIGAN 
MANAGEMENT LTD» ανέλαβε την διαχείριση όλων των υφιστάμενων εγκαταστάσεων 
στην περιοχή και διαβεβαίωσε ότι η διαχείριση των παραγόμενων αποβλήτων γίνεται 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία και τις άδειες που χορηγούνται από τις αρμόδιες 
αρχές. Διαβεβαίωσε ότι δεν πραγματοποιείται οποιαδήποτε παράνομη απόρριψη στο 
περιβάλλον και η εταιρεία είναι πρόθυμη να συνεργαστεί με το κοινό για την επίλυση 
οποιουδήποτε περιστατικού τυχόν παρουσιαστεί.  
 
Γ. Φεσάς (Proplan Ltd) 
 
Διευκρίνισε ότι δεν εκπέμπονται οσμές από τον αποτεφρωτήρα ούτε και απορρίπτονται 
υγρά απόβλητα αφού αυτά χρησιμοποιούνται στην παραγωγική διαδικασία. 
Διαβεβαίωσε ότι δεν υπάρχει κίνδυνος δημόσιας υγείας ούτε ρύπανσης του 
περιβάλλοντος από τη λειτουργία της εγκατάστασης και επεξήγησε ότι η έντονη 
δυσοσμία αποτελεί πρόβλημα οχληρίας και όχι ρύπανσης του περιβάλλοντος. 
Διαβεβαίωσε ότι η εγκατάσταση θα επιλύσει οποιοδήποτε πρόβλημα οχληρίας σε 
περίπτωση που παρουσιαστεί. 
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Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Έδωσε το λόγο σε όσους επιθυμούν από την Τεχνική Επιτροπή εκφράσουν ερωτήσεις 
προς τον Φορέα Εκμετάλλευσης για διευκρίνιση των δεδομένων και στη συνέχεια στους 
υπόλοιπους. 
 
Ι. Γκλέκας (ΕΤΕΚ) 
 
Ζήτησε να διευκρινιστούν τα υπόλοιπα εργοστάσια στα οποία γίνεται αναφορά. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Διευκρίνισε ότι στην περιοχή επιπλέον βρίσκεται η εγκατάσταση επεξεργασίας ζωικών 
υποπροϊόντων κατ. 1 και 2 της εταιρείας «SIGAN MANAGEMENT LTD», η 
εγκατάσταση επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων κατ. 3 της εταιρείας «A.T.I. 
ENVIROINDUSTRIALS LTD» και το «Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου» του οποίου 
τερματίστηκε η λειτουργία του. 
 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης (Τμ. Επιθεώρησης Εργασίας) 
 
Ζήτησε στοιχεία ως προς τον χρόνο λειτουργίας του αποτεφρωτήρα τα τελευταία 
χρόνια. 
 
Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 

Ανέφερε ότι η εταιρεία έχει σχετική άδεια για την επεξεργασία των ζωικών αποβλήτων 
στην γειτονική μονάδα μεταποίησης ζωικών υποπροϊόντων κατ. 1 και 2 της ίδιας 
εταιρείας. Ως εκ τούτου,  ο αποτεφρωτήρας λειτουργεί μόνο για σκοπούς συντήρησης 
(4-5h κάθε μήνα) και όταν χρειαστεί για την αποτέφρωση υλικών προς καταστροφή 
όπως π.χ. ναρκωτικά. Η εταιρεία επιθυμεί την αδειοδότηση της εν λόγο εγκατάστασης 
για σκοπούς έκτακτης ανάγκης σε περίπτωση δυσλειτουργίας της εγκατάστασης 
μεταποίησης ζωικών υποπροϊόντων. 
 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης (Τμ. Επιθεώρησης Εργασίας) 
 
Τόνισε ότι η εν λόγο άδεια αφορά την αποτέφρωση μόνο ζωικών αποβλήτων και δεν 
επιτρέπεται η διαχείριση οποιονδήποτε άλλων αποβλήτων. 
 
Σ.  Ανδρέου (Κοινοτικό Συμβούλιο Μενόγειας) 
 
Επιβεβαίωσε ότι στο παρελθόν υπήρχαν έντονα παράπονα για την κατάσταση που 
επικρατούσε στην περιοχή η οποία όμως έχει βελτιωθεί σημαντικά από τότε που 
ανέλαβε την διαχείριση όλων των εργοστασίων η εταιρεία «SIGAN MANAGEMENT 
LTD».   
 
Στ. Νικολάου (Κοινοτικού Συμβούλιο Αγγλισίδων) 
 
Είναι αντίθετος στην αδειοδότηση των εν λόγο εργοστασίων τα οποία βρίσκονται ανάντι 
των υπογείων νερών από τα οποία υδροδοτούνται 10 κοινότητες με κίνδυνο τη δημόσια 
υγεία. Επίσης αναφέρθηκε στην έντονη οχληρία την οποία προκάλεσαν τα εν λόγο 
εργοστάσια στο παρελθόν. 
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Ε. Σακκάδα (Κοινοτικού Συμβούλιο Αγγλισίδων) 
 
Ανέφερε ότι η δυσπιστία του Κοινοτικού Συμβουλίου οφείλεται κυρίως στην άσχημη 
κατάσταση η οποία επικρατούσε στο παρελθόν και στην έντονη δυσοσμία. Ζήτησε 
όπως γίνεται σωστή επίβλεψη από τις αρμόδιες αρχές. Επίσης, ανέφερε ότι το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων δεν ενημερώθηκε επίσημα από τις αρμόδιες αρχές  
για τη διεξαγωγή της δημόσιας ακρόασης αλλά από τον καθημερινό τύπο.  
 
Α. Γεωργίου  (Κοινοτικού Συμβούλιο Αγγλισίδων) 
 
Ζήτησε στοιχεία από τις αρμόδιες αρχές ως προς τη βελτίωση της λειτουργίας των εν 
λόγο εργοστασίων, καθώς και στοιχεία ως προς την ποιότητα των υπογείων νερών 
στην περιοχή. 
 
Επίσης, ζήτησε όπως πριν χορηγηθεί η ΑΒΕ να διεξαχθεί σχετική έρευνα από τις 
αρμόδιες αρχές ως προς τις επιπτώσεις στην δημόσια υγεία από την λειτουργία της 
εγκατάστασης. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
 
Επεξήγησε την διαδικασία γνωστοποίησης διεξαγωγής δημόσιας ακρόασης σύμφωνα 
με τη νομοθεσία. 
 
Επιβεβαίωσε ότι σύμφωνα με τις επιθεωρήσεις που πραγματοποιούνται στην 
εγκατάσταση δεν έχουν εντοπιστεί οποιεσδήποτε σοβαρές παραβάσεις που να 
αφορούν την προστασία των νερών και του εδάφους. Ανέφερε ότι οι εκθέσεις 
επιθεώρησης αποστέλλονται στους αρμόδιους Υπουργούς και σύντομα αναμένεται η 
δημοσίευση σχετικής περίληψης αυτών στο διαδίκτυο. 
 
Επίσης, ανέφερε ότι η παρακολούθηση της ποιότητας των υπογείων νερών και του 
πόσιμου νερού, καθώς και των επιπτώσεων στη δημόσια υγεία πραγματοποιείται από 
άλλες αρμόδιες αρχές π.χ. Υγειονομικές Υπηρεσίες, Υπουργείο Υγείας ή/και το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, όπου το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων μπορεί να απευθυνθεί. 
Ανέφερε ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο μπορεί να υποβάλει τυχόν στοιχεία τα οποία 
τεκμηριώνουν τη θέση του εντός 10 ημερών.  
 
Διευκρίνισε ότι η ΑΒΕ περιλαμβάνει όρους λειτουργίας για τη σωστή διαχείριση των 
αποβλήτων και των εκπομπών με σκοπό την προστασία των νερών και του εδάφους, 
καθώς και της ατμόσφαιρας από τη λειτουργία της εγκατάστασης. 
 
 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης (Τμ. Επιθεώρησης Εργασίας) 
 
Διευκρίνισε ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας διεξάγει μη προγραμματισμένες 
επιθεωρήσεις καθ’ όλη τη διάρκεια της μέρας και της νύχτας και έχει το δικαίωμα 
πρόσβασης σε όλες τις εγκαταστάσεις που εμπίπτουν στις πρόνοιες της σχετικής 
νομοθεσίας. Μόνο σε περίπτωση που το εργοστάσιο είναι κλειδωμένο ενημερώνεται ο 
υπεύθυνος της εγκατάστασης. 
Ανέφερε ότι υπάρχει και το ενδεχόμενο βλάβης σε κάθε εργοστάσιο και σε περίπτωση 
γειτνίασης εργοστασίων με κατοικημένες περιοχές είναι πιθανόν να υπάρχουν 
προβλήματα. Σημείωσε ότι, με τις αλλαγές που έγιναν στις εγκαταστάσεις τις περιοχής  
αναμένεται να υπάρχει σημαντική βελτίωση. 
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Επίσης, διευκρίνισε ότι οι τοπικές αρχές είναι αρμόδιες για θέματα οχληρίας και 

μπορούν να λάβουν μέτρα εναντίον του εργοστασίου. 

Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 
 
Αναφέρθηκε στα αποτελέσματα της Βασικής Έκθεσης η οποία εκπονήθηκε στα πλαίσια 
υποβολής της αίτησης για χορήγηση ΑΒΕ και στις χημικές αναλύσεις οι οποίες 
διεξήχθησαν στο εξωτερικό, σύμφωνα με τις οποίες δεν ανιχνεύτηκαν επικίνδυνες 
ουσίες στα υπόγεια νερά στο χώρο της εγκατάστασης. Ζήτησε από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο όπως προβεί σε σχετικές δειγματοληψίες για επιβεβαίωση των 
αποτελεσμάτων. 
 
Ε. Δημητρίου (Γενικό Χημείο του Κράτους) 
 
Ανέφερε ότι το Γενικό Χημείο του Κράτους διεξάγει αναλύσεις των υπογείων νερών 
κυρίως αυτών που προορίζονται για  ύδρευση και είναι διαθέσιμα τα αποτελέσματα.  
 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης (Τμ. Επιθεώρησης Εργασίας) 
 
Ανέφερε ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγγλισίδων θα καλεστεί στην Τεχνική Επιτροπή 
που θα συγκληθεί για την εξέταση του προσχεδίου των όρων λειτουργίας της ΑΒΕ έτσι 
ώστε να εκφράσει τις απόψεις του. Το προσχέδιο θα αποσταλεί εγκαίρως σε όλους 
τους ενδιαφερομένους.  
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανακοινώσε το τέλος της ακροαματικής διαδικασίας και επανέλαβε το χρονοδιάγραμμα 
των 10 ημερολογιακών ημερών  για υποβολή συμπληρωματικών στοιχείων. Ανέφερε 
επίσης, ότι όλα όσα κατατέθηκαν από τους ενδιαφερόμενους θα βρίσκονται στη διάθεση 
του κοινού στα γραφεία του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά τις εργάσιμες ημέρες και 
ώρες. 
 

ΘΕΜΑ 3: Αίτηση της εταιρείας «SIGAN MANAGEMENT LTD» για χορήγηση ΑΒΕ 
στην εγκατάσταση επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων στην Κοφίνου. 
 
Στ. Περικέντη (Τμ. Περιβάλλοντος) 
 
Ανέγνωσε την εναρκτήρια δήλωση. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ζήτησε από τον Φορέα Εκμετάλλευσης και τους συμβούλους του να παρουσιάσουν την 
αίτηση και να εκφράσουν τις θέσεις, απόψεις  ή ερωτήσεις τους.  
 
Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 
 
Συμφώνησε με την εναρκτήρια δήλωση και τόνισε ότι με την αγορά του εν λόγο 
εργοστασίου, η εταιρεία «SIGAN MANAGEMENT LTD» έχει προχωρήσει σε μεγάλες 
αλλαγές, καθώς και στην αναβάθμιση της τεχνολογίας που χρησιμοποιείται στο 
εργοστάσιο συμπεριλαμβανομένου του βιολογικού σταθμού. Επίσης, ανέφερε ότι στην 
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εγκατάσταση υπάρχουν εναλλάξιμα μηχανήματα για τυχόν βλάβες που θα 
παρουσιαστούν και όλα τα ζωικά υποπροϊόντα επεξεργάζονται αυθημερόν. 
 
Στ. Νικολάου (Κοινοτικού Συμβούλιο Αγγλισίδων) 
 
Ανέφερε ότι η μεταφορά των ζωικών υποπροϊόντων θα έπρεπε να πραγματοποιείτο σε 
ψυγεία. 
 
Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 
 
Διευκρίνισε ότι η σχετική νομοθεσία δεν απαιτεί την μεταφορά των ζωικών 
υποπροϊόντων σε ψυγεία αλλά λαμβάνονται μέτρα αποφυγής τυχόν οχληρίας. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανακοινώσε το τέλος της ακροαματικής διαδικασίας και επανέλαβε το χρονοδιάγραμμα 
των 10 ημερολογιακών ημερών  για υποβολή συμπληρωματικών στοιχείων. Ανέφερε 
επίσης, ότι όλα όσα κατατέθηκαν από τους ενδιαφερόμενους θα βρίσκονται στη διάθεση 
του κοινού στα γραφεία του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά τις εργάσιμες ημέρες και 
ώρες. 

 

ΘΕΜΑ 4: Αίτηση της εταιρείας «CYPRA BIOENERGY LTD» για χορήγηση Άδειας 
Βιομηχανικών Εκπομπών στην εγκατάσταση επεξεργασίας ζωικών 
υποπροϊόντων στην κτηνοτροφική περιοχή Αραδίππου. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Καλωσόρισε τους παρευρισκόμενους και τους ενημέρωσε σχετικά με το σκοπό και τις 
διαδικασίες της Δημόσιας Ακρόασης. 
 
Στ. Περικέντη (Τμ. Περιβάλλοντος) 
 
Ανάγνωσε την εναρκτήρια δήλωση. 
 

Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 

Ανέγνωσε τα ακόλουθα έγγραφα σχόλια τα οποία επισυνάπτονται: 

i. Έγραφα σχόλια του κ. Απ. Κρασίτη σύμφωνα με τα οποία εκφράζονται ενστάσεις 

ως προς την αδειοδότηση της εγκατάστασης κυρίως λόγω της χωροθέτησης της σε 

κτηνοτροφική περιοχή αλλά και του ότι οι σχετικές άδειες της εταιρείας αφορούν την 

ανέγερση σταθμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και όχι εργοστασίου 

επεξεργασίας ζωικών υποπροϊόντων την οποία απαγορεύει και η γνωμάτευση του 

Τμήματος Περιβάλλοντος. Επισυνάπτει δημοσιεύματα που αφορούν θέματα 

κατακύρωσης προσφοράς των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και όχι την ΑΒΕ. 

ii. Έγγραφα σχόλια από τον Περιβαλλοντικό της Κάτω Μονής με τα οποία εκφράζεται 

ένσταση για έκδοση ΑΒΕ στη θυγατρική εταιρεία της Cypra Ltd (Cypra Bioenergy 

Ltd). Επισυνάπτει επιστολές οι οποίες αφορούν την εταιρεία Cypra Ltd και όχι την 

εν λόγο εγκατάσταση. 
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iii. Έγγραφα σχόλια από τον Πρόεδρο Συνδέσμου Αιγοπροβατοτρόφων σύμφωνα με 

τα οποία εκφράζονται ενστάσεις ως προς την αδειοδότηση της εγκατάστασης λόγω 

χοροθέτησης της σε κτηνοτροφική περιοχή η οποία δεν επιτρέπεται αφού σε 

περίπτωση μόλυνσης της κτηνοτροφικής περιοχής το εργοστάσιο δεν θα μπορεί να 

λειτουργεί. 

Διευκρίνισε ότι η γνωμάτευση του Τμήματος Περιβάλλοντος δεν απαγορεύει την 
επεξεργασία ζωικών υποπροϊόντων κατηγορίας 1. Ανέγνωσε απόσπασμα της 
γνωμάτευσης του Τμήματος Περιβάλλοντος σύμφωνα με το οποίο «δεν θα 
εγκατασταθεί ούτε μονάδα ενδιάμεσου χειρισμού για αφαίρεση των κατηγορίας 1 
υλικών ειδικού κινδύνου από νεκρά ζώα (μηρυκαστικά), ούτε και αποτεφρωτήρας για 
διαχείριση και καύση των υλικών κατηγορίας 1». Ως εκ τούτου, διευκρίνισε ότι η 
πολεοδομική άδεια καλύπτει την επεξεργασία ζωικών υποπροϊόντων κατηγορίας 1 
αλλά απαγορεύει την μέθοδο της αποτέφρωσης και την μέθοδο του ενδιάμεσου 
χειρισμού για αφαίρεση των κατηγορίας 1 υλικών εδικού κινδύνου από τα νεκρά ζώα. 
 
Ζήτησε από τον Φορέα Εκμετάλλευσης και τους συμβούλους του να παρουσιάσει την 
αίτηση και να εκφράσει τις θέσεις, απόψεις  ή ερωτήσεις του.  
 
Η. Ηλιάδης (Atlantis Consulting Cyprus Ltd) 
 
Ανέφερε ότι θα τηρηθεί το σχετικό χρονοδιάγραμμα εγκατάστασης όλου του μηχανικού 
εξοπλισμού. Επίσης, συμπλήρωσε ότι οι αέριες εκπομπές θα διοχετεύονται στην 
ατμόσφαιρα μέσω βιοφίλτρων και όλες οι διεργασίες θα πραγματοποιούνται σε κλειστό 
χώρο. Τόνισε ότι πρόκειται για μία σύγχρονη εγκατάσταση διαχείρισης ζωικών 
υποπροϊόντων κατηγορίας 1, 2 και 3 σε μια περιβαλλοντικά υποβαθμισμένη περιοχή η 
οποία θα επιφέρει πολλά περιβαλλοντικά οφέλη. 
 
Επίσης ανέφερε ότι τα σχετικά δημοσιεύματα αναφέρονται σε εγκατάσταση 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, καθώς και σε αποτεφρωτήρα και δεν είναι σχετικά.  
 
Γ. Γεωργίου (CYPRA BIOENERGY LTD) 
 
Ανέφερε ότι έπειτα από αίτημα των κτηνιατρικών υπηρεσιών η εταιρεία εκπόνησε 
σχέδιο εκτάκτων αναγκών σύμφωνα με το οποίο σε περίπτωση μολυσματικής 
ασθένειας τα νεκρά ζώα στην περιοχή της Αραδίππου θα οδηγούνται στην 
εγκατάσταση για επεξεργασία και δεν θα θάβονται στην εν λόγο περιοχή. 
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Έδωσε το λόγο σε όσους επιθυμούν από την Τεχνική Επιτροπή ερωτήσουν τον Φορέα 
Εκμετάλλευσης για διευκρίνιση των δεδομένων και στη συνέχεια στους υπόλοιπους. 
 
Δρ. Στ. Γεωργιάδης (Τμ. Επιθεώρησης Εργασίας) 
 
Ζήτησε όπως εξασφαλιστεί σχετική βεβαίωση από την αρμόδια αρχή η οποία να 
διασφαλίζει ότι θα τηρούνται οι όροι της περιβαλλοντικής γνωμάτευσης και της 
πολεοδομικής άδειας και να παρουσιαστεί στην Τεχνική Επιτροπή. 
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Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανέφερε ότι οι όροι της περιβαλλοντικής γνωμάτευσης καθορίστηκαν μετά από 
συνεδρία της Επιτροπής και έπειτα από διαβούλευση με τις κτηνιατρικές υπηρεσίες οι 
οποίες είναι η καθ’ όλη αρμόδια αρχή για τη διαχείριση ζωικών υποπροϊόντων και την 
εφαρμογή των Ευρωπαϊκών Κανονισμών 1069/2009 και 142/2011. 
 
Δρ. Μ. Αλαμπρίτης (Δήμος Αραδίππου) 
 
Ο Δήμος Αραδίπου ζήτησε να διευκρινιστεί ποια απόβλητα ανήκουν στην κατηγορία 1, 
2 και 3. Επίσης ανέφερε ότι  η συγκατάθεση του Δήμου Αραδίππου αφορούσε την 
κατασκευή σταθμού παραγωγής βιοαερίου από την επεξεργασία των λυμάτων από 
κτηνοτροφικές μονάδες τις περιοχής και όχι μόνο την κατασκευή σταθμού επεξεργασίας 
ζωικών υποπροϊόντων. 
 
 
Γ. Γεωργίου (CYPRA BIOENERGY LTD) 
 
Στο παρόν στάδιο δεν προγραμματίζεται η κατασκευή σταθμού βιοαερίου διότι 
οικονομικά δεν είναι βιώσιμο. Αναμένεται σχετική απόφαση νέας διατίμησης για αγορά 
ρεύματος από ΑΠΕ και η εταιρεία θα είναι έτοιμη να προχωρήσει στην ολοκλήρωση του 
εργου όπως είχε υποβληθεί. 
 
Διευκρίνισε ότι στο παρόν στάδιο θα επεξεργάζονται στην εγκατάσταση υλικά από 
κρεοπωλεία και ληγμένα κρέατα από υπεραγορές (κατηγορίας 3), οργανικά απόβλητα 
από τους Δήμους Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας (κατηγορίας 2), νεκρά ζώα από 
χοιροστάσια, κονικλοτροφεία και πουλερικά (κατηγορίας 2) και νεκρά αμνοερίφια και 
βοοειδή (κατηγορίας 1). 
 
Ι. Γκλέκας (ΕΤΕΚ) 
 
Ζήτησε να διευκρινιστούν οι διεργασίες οι οποίες θα πραγματοποιούνται στην 
εγκατάσταση.  
 
Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανέφερε ότι η πολεοδομική άδεια περιλαμβάνει την εγκατάσταση μονάδας μεταποίησης 
ζωικών υποπροϊόντων και σταθμού αναερόβιας επεξεργασίας αλλά για οικονομικούς 
λόγους η εταιρεία στο παρόν στάδιο θα προχωρήσει μόνο στην μονάδα μεταποίησης 
ζωικών υποπροϊόντων όπως αναφέρθηκε και αυτό περιλαμβάνει η αίτηση για Άδεια 
Βιομηχανικών Εκπομπών. 
 
Σ. Καρασιαλής (SIGAN MANAGEMENT LTD) 
 
Διευκρίνισε ότι στην κατηγορία 1 εμπίπτουν τα νεκρά ζώα για τα οποία υπάρχει 
υπόνοια ότι έχουν μολυνθεί από κάποια ασθένεια και ζώα που περιέχουν υλικά ειδικού 
κινδύνου, στην κατηγορία 2 εμπίπτουν τα νεκρά ζώα τα οποία δεν περιέχουν υλικά 
ειδικού κινδύνου π.χ. χοίροι και στην κατηγορία 3 εμπίπτουν τα ζωικά υποπροϊόντα τα 
οποία προορίζονται για ανθρώπινη κατανάλωση αλλά για κάποιο λόγο έχουν 
απορριφθεί. Ανέφερε ότι, τα υλικά κατηγορίας 1 είναι επικίνδυνα για την ανθρώπινη 
υγεία και την υγεία των ζώων. 
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Δρ. Χρ. Στυλιανού (Τμ. Περιβάλλοντος, Πρόεδρος) 
 
Ανακοινώσε το τέλος της ακροαματικής διαδικασίας και επανέλαβε το χρονοδιάγραμμα 
των 10 ημερολογιακών ημερών  για υποβολή συμπληρωματικών στοιχείων. Ανέφερε 
επίσης, ότι όλα όσα κατατέθηκαν από τους ενδιαφερόμενους θα βρίσκονται στη διάθεση 
του κοινού στα γραφεία του Τμήματος Περιβάλλοντος κατά τις εργάσιμες ημέρες και 
ώρες. 
 
 
 

ΤΜΗΜΑ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
 20 Δεκεμβρίου, 2016 

 
 


